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PROFESOR MIHAILO STEVANOVI] O^IMA 
JEDNOG SVOG SARADNIKA

Koliko je te{ko, toliko je i prijatno, govoriti o ~ovjeku koga smatrate 
u~iteqem i velikim svojim prijateqem. Te{ko, zbog toga, jer uvijek po-
stoji strah da se negdje ne ogrije{imo iznose}i neke podatke i sudove, a 
prijatno je {to znate da time odu`ujete dug prema nekome ko nije `alio 
svoga truda kako bi vama bilo {to lak{e broditi po ovom moru prepunom 
raznih hridina, a i raznih gusara. Tako se desilo da meni padne u dio da 
vi{e od ~etiri decenije budem uz prof. M. Stevanovi}a, od oktobra 1950. 
do januara 1991. godine, do wegove smrti. Za tih 40 godina nikada nije me-
|u nama bilo “krupnih rije~i”, nikada nije bilo vremena kada je profesor 
bio zauzet nekim poslom pa nije mogao da me primi i saslu{a. A uvijek me 
posavjetovao kao otac sina. To se ne zaboravqa, ili, ta~nije, qudi iz moga 
kraja nose to u sebi i nisu u stawu da zaborave.

A ovako je po~elo.
Oktobra 1950. godine, poslije zavr{ene Vi{e pedago{ke {kole u Sara-

jevu, Grupa za srpskohrvatski jezik i jugoslovenske kwi`evnosti, ja sam 
imao sre}u da kao stipendista Vlade Bosne i Hercegovine, upravo: Komi-
sije za kulturne veze sa inostranstvom pri vladi FNRJ, produ`im studije 
na Filozofskom fakultetu u Beogradu. I to se desilo. Upisao sam se na 
tre}u godinu studija, ali bez priznatih ispita sa VP[–e. Pored ostalih, 
redovno sam posje}ivao predavawa iz dijalektologije. Taj predmet preda-
vao je prof. Stevanovi}, a polagao se zajedno sa istorijom jezika, koju je 
predavao prof. Aleksi}. Po{to sam polo`io staroslovenski jezik, kod 
prof. Aleksi}a, prije odlaska na zimski raspust, ja sam se prijavio kod 
prof. Stevanovi} i zatra`io sam neku temu za seminarski rad. To je wega 
vrlo obradovalo: jedan Hercegovac, iz okoline Mostara, javqa se za semi-
narski rad. I predlo`io mi je temu Govor moga rodnog kraja. Ja sam to 
prihvatio. Moram da napomenem da sam na Vi{oj pedago{koj {koli u Sa-
rajevu, kod prof. Jovana Vukovi}a, ve} se bavio dijalektolo{kim radom. 
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Mi smo sa prof. Vukovi}em imali jednu dijalektolo{ku ekskurziju u 
Centralnu Bosnu, okolina @ep~a. Dakle, bilo mi je poznato kako se radi 
na terenu. Osim toga znao sam za Re{etarev rad: Der {tokavische Dialekt, a 
znao sam i za postoje}e radove o govoru Mostara (M. Milas, Vl. ]orovi} i 
J. Vukovi}). To je za mene bilo dovoqno, bar {to se teoretskog dijele ovog 
problema ti~e. I ja sam oti{ao u svoju Hercegovinu, ispra}en lijepim ri-
je~ima prof. Stevanovi}a. I za vrijeme zimskog raspusta napisao sam rad 
iz dijalektologije: O govoru sela Ortije{a. Po~etkom qetweg semestra, 
javio sam se prof Stevanovi}u sa gotovim radom. Kad ga je on malo pogle-
dao, predlo`io mi je da ga pro~itam u Seminaru. Naravno, ja sam to pri-
hvatio. I moje ~itawe ovoga seminarskog rada trajalo je dosta dugo, tri 
~asa. Prof. Stevanovi} je bio vrlo zadovoqan i zainteresovao se za mene: 
ko sam, odakle sam do{ao, kako stojim sa ispitima? Kad je sve saznao, a me-
ni do tada nije bio priznat ni jedan ispit sa VP[–e, on je, kao dekan iz 
prethodne godine, uzeo na sebe i meni i su priznati svi ispiti koje sam 
polagao na VP[–i. Tako sam ja na junski ispit i{ao kao sve moje kolege 
koje su redovno davale ispite. I za svoj diplomski rad ja sam uzeo temu iz 
dijalektologije: Govor sela Podvele`ja. Taj sam ispit polagao kao u~e-
snik radne akcije, u oktobru 1952, polagao sam ga pred komisijom koju su 
~inili prof A. Beli}, M. Stevanovi} i R. Aleksi}. I, naravno, polo`io 
ga. Poslije ispita pozvao me prof Beli} u kabinet. Svakako, na prijedlog 
prof. Stevanovi}a. Kad sam u{ao u kabinet, prof. Beli} mi je rekao: 
“Mladi}u, da li biste Vi ostali ovde? Mi smo odlu~ili da Vas {koli-
mo”! Mo`e se samo pretpostaviti kako sam se osje}ao: Ja, dijete hercego-
va~kog sela, da ostanem tu, na Katedri, da me ona “{koli”. A do toga ~asa 
ja nisam imao pojma kako se ostaje na Fakultetu. Prosto nisam bio za to 
zainteresovan, jer nisam mogao ni pomisliti da }e se to meni ponuditi. 
[ta da radim?, bilo je pitawe koje je muwevito pro{lo mojom glavom. 
Ali, ja sam bio stipendista Bosne i Hercegovine. To sam i rekao profeso-
rima. “Ne vodite Vi o tome brigu. Va{a ministarka za prosvetu je Du{an-
ka Kova~evi}. Ona je bila moja studentkiwa. Ja }u to da s wom sredim”, re-
kao je profesor Beli}. Tako je i bilo. Od tada, od kraja oktobra 1952. na-
lazio sam se na Katedri, pod okriqem, upravo tako, pod okriqem, profeso-
ra Stevanovi}a. 

Profesor Stevanovi} je bio neumorni radnik. Radio je, {to bi se re-
klo, od jutra, do sjutra. Koliko puta sam se s wim na{ao u autobusu. On je 
i tu radio.

A kakav je bio u~iteq? Kao bri`qivi otac. Nastojao je da, prvo, {to 
vi{e pro~itam, da nadoknadim ono {to do tada nisam bio u mogu}nosti da 
pro~itam. Znao je, nerijetko, da se zainteresuje za moj rad: {ta ~itam, ima 
li tu kakvih problema, koje sam kwige do tada pro~itao; da li ne{to pi-
{em, i sl. Rije~ju, ja sam osje}ao da nad mojim radom, mojim `ivqewem, 
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uvijek imam nekoga ko vodi brigu o meni, da se nikada nisam osje}ao sam, 
zapostavqen i prepu{ten samom sebi. Poslije odslu`ewa vojnog roka, a to 
je bilo u Bitoqu, vratio sam se na svoje radno mjesto. Uskoro je do{ao moj 
put u Francusku, u Strazbur, za lektora za sh jezik. Te tri godine do{le 
su mi kao dobra prilika da se upoznam sa tamo{wom naukom, ali i da zavr-
{im svoju disertaciju. I u tom poslu prof. Stevanovi} mi je pomogao 
(prilog br. 1). Ja sam tada bio u Strazburu, sve poslove oko prijave dokto-
rata obavili su qudi sa Katedre. Odbrana je tekla po ustaqenom redu 
(~lanovi Komisije za odbranu bili su pored prof Stevanovi}a jo{ prof. 
Vukovi}, iz Sarajeva i prof. Aleksi}). I tu se vidjelo {ta ko zna, a i {ta 
ko `eli da poka`e. Ipak, odbrana je protekla u redu. Bilo je malo 
ko{kawa sa prof. Aleksi}em, ali kad se do{lo na teren dijalektologije 
sa prof. Vukovi}em, sve je bilo u najboqem redu. Odmah poslije odbrane ja 
sam se vratio u Strazbur. Tamo sam pripremio tezu za {tampu u XIV broju 
SDZb–a (v. prilog 2). U me|uvremenu prof. Stevanovi} je, sa suprugom Da-
nicom, posjetio Strazbur, po pozivu dekana toga Fakulteta, prof Simona: 
Wihov dolazak u Strazbur je bio veliki doga|aj. Odr`ao je nekoliko pre-
davawa, bilo je razgovora sa studentima. Sve je proteklo u najboqem redu.

20. 5. 1969. Lewingrad – Pu{kinovo. Na slici: Svetlana Zajceva, prof. Stevanovi}, 
Danica Stevanovi}, Baisa Peco i Damir Peco

Po povratku u Beograd mene je ~ekao izbor za docenta (v. prilog 3) i novi 
posao. Prvo, koji }e mi predmet pripasti. Drugo, trebalo se za taj predmet 
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pripremiti. Ali, i tu se osje}ala briga prof. Stevanovi}a. Dobio sam, kao 
predmete dijalektologiju i akcentologiju. Bilo je malo i neslagawa s tim, 
ipak, bilo je sve u redu, i na zadovoqstvo i mene i prof. Stevanovi}a.

Kad sam 1966. godine bio u te{kom stawu zbog stambenih problema 
(stan koji sam o~ekivao, nije bio gotov), Prof Stevanovi} se i tu na{ao 
pri ruci. Na godinu dana upu}en sam za predava~a u Leqingrad, sada{wi 
Peterburg. Bilo mi je zadovoqstvo kad sam mogao da se dogovorim sa prof. 
Dmitrijevim da pozove prof. Stevanovi}a, da odr`i nekolika predavawa. 
Tako je prof. Stevanovi} odr`ao nekolika predavawa za studente slavi-
stike u Lewingradu, a poslije i u Moskvi (v. prilog br. 4). Tako se desilo 
da nas posjete prof. Stevanovi} i wegova supruga i u Strazburu i u Le-
wingradu. Ako se zna kakve je on imao brige oko zdravqa, ti wegovi “izle-
ti” u inostranstvo govore ne samo o tome da se i wegova `iva rije~ ~uje 
izvan Beograda, nego jo{ vi{e i wegova `eqa da nas posjeti. I, moram 
priznati, u oba slu~aja mi (ja i moja supruga) smo se trudili da im u~ini-
mo te boravke {to ugodnijim.

A kada smo se vratili, opet, svome osnovnom poslu, tj. kada smo se vra-
tili svojim obavezama na Fakultetu, prof. Stevanovi} je mene ukqu~io u 
redakcije stru~nih ~asopisa (Na{eg jezika, Ju`noslovenskog filologa i 
Srpskog dijalektolo{kog zbornika). Dakle, briga o meni nije prestala ni 
onda kada sam bio ve} poznat kao nau~ni radnik. Istina, u to su vrijeme 
ve} pristigli oni koji su mla|i od mene. I o wima }e profesor Stevano-
vi} voditi brigu, i nastoja}e da sve one koje je on doveo na Katedru ospo-
sobi, da ih dovede do zvawa univerzitetskog nastavnika.

Danas, kad se sje}amo prof. Stevanovi}a i wegovih zasluga za podmla-
dak u nauci, moramo se slo`iti da nije bilo dilema kad je u pitawu dobar 
radnik, dobar stru~wak. Znao je da izme|u brojnih studenata izabere one 
koji }e biti najboqi. Pri tome izboru nije se kolebao i nisu mu prepreku 
~inili nacija ili regionalna pripadnost. Bilo je slu~ajeva kada je svojim 
autoritetom branio ne{to {to u ono vrijeme nije bilo prihvatqivo za 
sve. On je gledao ~ovjeka, i prije svega ~ovjeka. A ta je osobina pored osta-
lih, za wega bila od zna~aja. Pri izboru mla|ih saradnika nije se, reklo 
bi se, nikada prevario.
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PROFESSOR STEVANOVI] IN THE EYES OF ONE OF HIS ASSOCIATES

Summary

This work presents one of professor Stevanovi}'s associate’s views on their long–term re-
lationship. Professor Stevanovi} was very friendly with this associate of his and the other 
members of the board protecting them wherever it was necessary.






